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Ms. Amerling. Good morning. On behalf of the Committee
on Oversight and Government Reform T thank;you for being here.
today.  This proceeding is known as a deposition.

The chairman of the committee has sought this deposition'
as part of the committee's investigation of contacts between
former lobbyist Jack Abramoff and the White House as well ‘as

investigations into the use of nongovernmental email accounts

for official business by White House officials, —

The person transcribing this proceeding is a House
reporter and a notafy public authorized to administer oath.
He will now place you under oath.

IWitness sworn. ] |

Ms. Amérling. My name is Kristin Amerling and iive beeh
designated as majority counsel forvthis round of questioning.

I am accompanied here today by Susanne Sachsman, counsel for
the committee, Anna Laitin, who is a pgofessional committee
staff member, and -- would minority staff like to introduce
_yourselves for the record?

Ms. Callen. Asﬁley Callen, Republican staff.
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Mr. Castor. Steve Castor, counsel for the Republican
staff.

Mr. Ausbrook. Keith Ausbrook, general counsel,
Republican staff.

Ms. Amerling. Before beginning the deposition I'd like
to go over some standérd instructions and explanations, so
please bear with me.

Mr. Schlapp, beéause you've been plaqed under oath your
testimony here has the same force and effect as if you were
testifying before the committee. If you knowingly provide
false testimohy you could be subject to criminal prosecution
for perjury, making false statements or other related
offenses. Do you understand thiS? |

The Witness. I do.

Ms. Bmerling. Is there any reason why you're unable to
provide truthful answers in today's deposition?

The Witness. No.

Ms. Amerling. Under the committee's rules you're
allowed to have an attorney present to advise you. For the
record,_do you have an attorney who represents you present
with you today?

The Witness. I do.

Ms. Amerling. Would counsel for Mr. Schlapp please

identify yourselves for the record?
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Mr. Shapiro. Sure. Howard Shapiro, Reg Brown and Matt
Jones f;om Wilmer Cutler Pickéring Hale and Dorr.

Ms. Amerling. Thank you.

The deposition will proceed as follows. I will ask you
questions for up to one hour. When I am finished with .that
round the minority counsel will have the opportunity to ask
you questions for up to one hour, and additional rounds of
questioning may follow in that manner after that.

The reporter will be taking down everything you say and
we will make a written record of the deposition. You need to
give ve:bal, audible responses because the reporter cannot
record nods or gestures. Do you understand that? |

The Witness. I do.

Ms.‘Amérling. Also for the record to be clear please
wait until I finish a question before you respond and I will
Wait4until you finish your response before I begin the next
question. Do you understand? |

The Witness. I do.

Ms. Amerling. If you don't hear or understand a
question please say so and we will repeat or rephrase it. 1If
I ask you'about_conversations or events in the past and
-you're unable to recall the exact words or details you should
testify to the substance of such conversations or events to

the best of your recollection.

Diversified Reporting Services, Inc.
1101 Sixteenth Street, NW Second Floor
Washington, DC 20036
(202) 467-9200




If you recall only.a part of a.conversation or event you
should give us your best recollection of those events or
parté of conversationsithat you do recall. Do you
understand?

The Witness. I do. |

Ms. Amerling. Do YOu have any questions, Mr. Schlapp,
before we begin? |

The Witness. I don't.

Mr. Shaéiro. Could I just put something on the record
before we begin?

Ms..Amerling. Sure.

Mr. Shapiro. We received a letter, as you may know,
from the White House counsel's office last week just advising
us Qf the need to be vigilant about potential privileges,
presidential communications or deliberativeAprivileges.

We'll obviously do our besf to do that. We're not
particularly well suited here tb do that but we're the only
ones here I suppose in a position to do that, so with the
| difficulties inherent in sort Of‘trying to make real time
aésessments'in areas that are not actually our privileges to
preservé but "in which we have certain obligations as
stakeholders because of Mr. Schlapp's prior employment we may
from time to time ask to confer to consider whether there are
privilege implications that we need to discuss.
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Ms. Amerling. We understand that.

Mr. Shapiro. Thank you.'

Q

EXAMINATION
BY MS. AMERLING:

Mr. Schlapp, would you please state your full name

for the record?

A

(oI I o I B~

Matthew Aaron Schlapp.

And where are you currently employed?
Koch Industries.

And what is your position there?
Director of political affairs.

And where were you employed prior to your work in

that positidn?

A

Q

A

0
political

A

of 2005.

o

- @)

With the administfation.

And what was your position,there?

Political director.

And during what period of time did you serve as
director? |

From approximately spring of 2003 through February

And té whom did you report in that position?
To Karl Rove.
Did you report to anyone else?
No.
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0 And who reported to you?

A If I could make one change to that answer, I think
as a commissioned officer technically we all report to the
President but within our organizational chart I reported to
Karl Rove.

0 And who reported to you?

A A staff.

0 Of how many?

A Ten-ish. _

Q And before you began the position of political
directoi in spring of 2003 in what position did you serve?

A Deputy politicai director.

Q At the White House?

A That's right.

Q And duriﬁg what period of time did you serve as
deputy political director? |

A From the first day of the administration in 2001
through the time that I was promoted to be political
director.

Q Could you briéfly describe your responsibilities in

both of those positions that you held at the White House?

A Which one would you like me to start with?
Q Why don't you start -- would do it in chronological
order? |
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A ‘Sure. I, as the deputy political‘director, I was
the political director's deputy, so»I would get -- work with
him on all the major projects of the office. My primary
responsibility was to have a role in the selection of people
who would serve the administration, but the overall mission -
of the office was to serve as kindvof eyes and ears to the
president and to give the proper understanding of the
political environment across the country..

Obviously that would have been a part of both jobs.

Q And could you describe your responsibilities when
you were promoted to politicai director?

A Yeah, it was ——Ias political director I was more
clearly the manager or the supervisor for the assoéiate
directoré and once again I think the role as the'political
- eyes and ears for the president was more pronounced. The
primary responsibility in that office was to support the
President's agenda and advocate for the President's agenda,
and that's it.

Q | And to whom did you report when you were deputy
~political director? |
A To the political director.

Q Ken Mehlman?
A That's right.
Q

Did you also report to Karl Rove in that position?
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A I interacted a lot with Karl Rove. I can't tell
you exactly how the -- if there was an official org chart,
how that worked. M? guess is I reported to Ken Mehlman.

Q And when did you first hear about Jack Abramoff?

A Please restate the question.

Q When did you first meet Jack Abramoff?

A Sometime when I got to Washington. I got here in
January of 1995 or December 1994.

Q And what was the context?

A Context of?

0 How did you meet-him?

A I don't recall how I met him. »

Q And during your time at the White House did you
have any direct contact with Mr. Abramoff?

A I did.

'Q Could you describe that contact?

A He would call or I would call him or he would email
or I would email him. |

0] And how frequent was your contact with him while
you were at the White House?

A It probably was at times more frequent and at other
times less frequent depending on the types of things I wanted
to talk to him about or he wanted to talk to me about.

Q Would you characterize it as daily contact, weekly,
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monthly? How-would you characterize the frequency of the
contact? |

A Probably more like monthly.

Q And was this contact business related generally or
was it social contact?

A Both.

Q What percentage of the contact that you had with
him while you were at the White House'was_for official
matters? |

A Most of my conversations with Jack Abramoff were on-
official matters or issﬁes surrounding polifics.

Ms. Amerling. For the record, the committee's staff
director Phil Barnett has joined us. |

BY MS. AMERLING:

0 During your time at the White House did you ever
meet'with Mr. Abramoff regarding matters of interest to his
clients? |

A I did have a meeting with Mr. Abramoff?

Q When was that?

A I dqn't know exactly what the_time frame was. I

think it would have been within the first two years of my

service.
0] Do you remember what was discussed at that meeting?
A Yeah. We were discussing a conversation about
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filling the Office of Insular Affairs.

Q. Can you describe what you recall about that
conversation.
A Yes. Can I confer just very quickly?

[Witness conferred with counsel.]

The Witness. It was -- could you restate your question?
"I'm sorry.

BY MS. AMERLING:

Q Can you please describe what you recall about the
conversation you had at that meeting?

A It was a meeting and the topic was to determine
kind of the policy challenges around filling the position. I
think it's called director of the Office of Insulaf»Affairs,
which is in the Interior Department.

| 0 ‘And did you initiate that meeting?

‘A . I don't know who -- I doﬁ't recall who initiated
the meeting.

Q Why were you éeeking Mr. Abramoff's input on that
subject? | |

A This subject was one that he had a reputation for
having a great deal of knowledge about the policy challenges
around the regions of the globe that this -- that OIA
oversaw.

0 Did you have any other meetings with Mr. Abramoff
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while you were at the White House?

A -- try to understand your questien. No meetings,
no other meetings that I recell at the White House or inven
agency or anything like that.

Q Did you have any meetings with‘Mr. Abramoff outside
of the White House or outside of agencies while you were
serving at the White House?

A Meeting in the sense of? Can you maybe tell me
what you mean by 'meeting'?

Q Did yeu meet with him in person?

A Like would we talk, run into each other, those
types of things, yes.

o And how frequently did that occur.

A Once again, sporadic.
Q Can you describe what you recall about those
meetings?

A Generally?

Q Generally and‘speeifically. Do you remember any
specific other meetings that you had with him in addition to
the one you just described?

A Yeah. i remember running into_him at his
restaurant and having a conversation. We were both standing
up and I think it was a pretty lengthy conversation.

Q Do you remember when that was? |
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A I'm sorry, the dates -- it would have been -- that
would have been 2003, I think}\end of.the year 2003.

- 0 And do you iecall what you discussed at that
meeting?

A. I think I recall him talking something about his
diet and he was eating a lot of fish and something about his
mercury count was high and he was talking about the -- I
think he had a dietician or something.
| Q Do you recall discussing any matters of interest to
his clients at that meeting?

A I don't think éo, but of course at any one time I
might not know who everyone's clients are.

0 Do you know Kevin Ring?

A I do know Kevin Ring, yeah.
Q

And how do you know Kevin Ring?

‘A Kevin Ring was a Hill staffer when I was a Hill
staffer.
Q Did you have contact with Kevin Ring while you were

serving at the White House?

A I did.

QO  How frequent was your contact with him during that
period?

A I would say infrequent.

. Q Did you ever talk with him over the phone during
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that time period?

A I don't recall a particular conversation, but it's
possible.
Q Did you ever contact him over email or did he ever

contact you over email during that time period?

A I don't -- it's very conceivable.

Q Do you know Tony Rudy?

A I do.

0 How do you know Tony Rudy?

A We worked together once again as Hill staffers in
the House.

| 0] And how frequent was your contact with Tony Rudy

while you were serving at the White House?
I would describe it as frequent.
And by that do you mean daily contact?
No, not daily.

Weekly contact?

VRO S VI S

It's once again a sporadic thing. It would depend
on an issue that might be burning.

Did you talk to him over the phone?

I had phone conversations with him.

And did you have email communicétions with him?

Yes, I think I did.

ooFEO0 ¥ OO

And were these communications concerning business
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issues or social issues?

,A - It could be both but definitely business issues as
well.

Q  Would you say it's primarily business issues?

A Well, maybe you would allow me to-put it in three
‘categories. You know, business iséues like some policy issue
maybe or general conversation of politics once again,_and
personal as well.

Q How about Neil Volz? Do you know Neil Volz?

A I do. |

0 And how do you know him?

A~ We were Hill staffers together.

Q Could you describe how’ffequent your contact was
with him while you were at the White House?

A I don't think it was very frequent.

0 Now Mr. Abramoff's lobbying team also included Todd
Boulanger, Shawn Vaséel, Duane Gibéon, Michaél Williams,
Stephanie Leger-Short aﬂd Padgett Wilson. Did you know any

of these individuals?

A Nothing is ringing a bell excebt for Duane Gibson.
Q  And how do you know Duane Gibson?
A Once again, I think we were contemporaries in the

'House, as staffers in the House of Representatives.

"Q And were you in contact with Duane Gibson while you
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were at the White House?

A

LoXE B oI L

a year.
0
generally
clients?
A
poéition.
Q
A

I think we had contact.

How frequent was your contact?

I wouldn't describe it as frequent.

How would you describe it?

Less frequent. There would have been some contact.
Monthly? Once a year? Once a week?

Probably less than monthly, probably more than once

And what type of contact did you have? Were you

discussing matters of interest to Mr. Gibson's

I think he might have,had a candidate for a

A candidate -- what do you mean by that?

Maybe I could elaborate at this point. 1In my role

as the deputy political director one of my areas of

responsibility was to play a role in the personnel process

and so I would receive —- I don't know how to quantify it

because I

haven't quantified it but hundreds of thousands of

not only office seekers but people who thought there were

great candidates around the country who could serve the

administration.

I had a substantial amount of incoming information from
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a wide variety of sources, and it would not be uncommon for
people who know me to ping me or solicit my opinion on a

given position or a given candidate.

Q So you were receiving a large volume of contacts?

A Yes, I mean I don't know what they are but
substantial.

Q Substantial emails?

A And it was hard to read them all.

Mr. ShaQiro. Just to clarify, I thought you might have
said hundreds of thousands. Did you mean hundreds or
thousands?

The Witﬂess. Yeé, I didn't mean to say hundreds of
thousands, but I don't know-how‘you classify it daily,
hundreds or thousands, not hundreds of thousands, although
some days it felt like hundreds of thousands.

BY MS. AMERLING:

0 But on a giveﬁ day yoﬁ could be receiving hundreds
or thousands of contacté, whether it's emails or phone
communications from people outside the White House?:

A Right, that's correct.

Q ’_ To your kndwledge how frequently did Ken Mehlman
have contact with Jack Abramoff?

A I don't know.

Q Do you know how frequently he had contact with any
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of Jack Abramoff's lobbying associates?

A _ I don't.

Q How about Karl Rove? To your knowledge how
frequently did Karl Rove have contact with Jack Abramoff?

A I don't know how frequent. I know that they had
some communications.

Q How do you know that?

A I seem to recall him maybe passing on information

he heard from him from time to time.

Q Do you remember any specific inétances of that?

A Nope, and I was not a party to ahy of the
conversations.

Q When you seid you heard information passed_along,

was Mr. Rove passing along information from Mr. Abramoff?

A‘ Let me be clear here. I was not a part of their
conversations. I assumed that they had had a conversation.
I can't kﬁow for sure, but it would be information related to
maybe something Jack Abfamoff was interested in.

Q And you assume that because of a conversation you

had with Karl Rove?

A Yes, Karl Rove or his assistant Susan Ralston.

0 Do you know -- so you know Susan Ralston?

'A Yes.

0 And were you in contact with her frequently while
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she was serving at the White House with you?

A Yes.

o Did you know that she was a former employee of Jack
Abramoff? | |

A I did.

0 Did you know that she was in regular contact with

Jack Abramoff?
A Once again, I am not party to those conversations.
I don't know if she was in regular contéct.
0 Was that your impression when you were working with
her, that she was in contact with him? |
A Yes, my impression is they had a good professional
relationship and she would pass_things on sometimes to me
that had been explained or communicated to her from Jack
Abiémoff.
_Q And did you ever pass information to‘Jack Abramoff .
or any of his associates through her?
A I don't really know, not purposefully. If I were
- working on a project with somebody I would communicate back
to them directly.
Q- Did you ever hear that she was passing information
from you to Mr. Abramoff or any of his associates?
A I don't know. | _
0 What about other White House officials in the
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Office of Political Affairs, the Office of Intergovernmental
Affairs, the Office of Legislétive Affairs or elsewhere in
the White House? Did you know of any contacts between anyone

else at the White House and Mr. Abramoff?

A No, I just wouldn't be aware.
Q You wouldn't be aware of contacts he would have?
A I just don't recall knowing any information on any

other contacts.

Q How about contacts betWeen any other White House
officials andlany of Mr. Abramoff's associates, lobbying
associates?

A Once again, I have no information about contact.
If I could just take this moment to elaborete a bit, that -
team was viewed by many as a very respected lobbying team and
they had -- they were well connected. They had many friends
in the administration.

Q Who viewed them that Way?

A Once again, tﬁat's more of a characterization that
I believed.

o) And what was the basis for that belief? How did
you come to believe that?

A Many of the‘individual members that you've
discussed had worked hard on the Hill and had earned good
reputations and were seen as knowledgeable.
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Q Did you ever attend a briefing at the White House
involvigg Andrew Card and Jack Abramoff?

A Could you maybe explain that more? I don't
understand YOur question. |

Q Do you recall ever attending-a briefing or a
meeting at the White House that Andrew Card and_Jack Abramoff
were present at? _

A No, I don't remember that.

Q You described earlier a meeting that you had with
Mr. Abramoff where the subject was the Office of Insular
Affairs. That meeting was on the White House premises, is
that correct?

A It was at the Departmeht‘of Interior.

Q And why did you go to the Department of Interior
for that meeting?

A I don't know if there was particular significance
to going to Interior, despite the obvious fact that that's

where the Office of Insular Affairs was housed.

Q Did you ever see Mr. Abramoff a; the White House
complex? |

A I don't recall seeing him at.the White House.

Q bo you know who Juaﬁ Babauta is? |

A Who?

Q

Juan Babauta, B-a-b-a-u-t-a.
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A I don't know who that is.

0] Mr. Babauta was the'Republicén candidate for
governor in the Commonwealth of the Northern Marianas Islands
in 2001. Does that ring a bell?

A That does ring a bell, yes.

0 Do you have any knowledge of discussions among
White House officials regarding whether the President would
endorse Mr. Babauta who was the Republican candidate?

A I don't have any specific reéollection.

Mr. Shapiro. I aétually think‘that that's an area where
we'd have to consult with White House counsel before you
could go further into discussions about a decision about what
the President would do, at least based on my understanding of
their understanding of the privileges.

| BY MS. AMERLING:

AQ All right. Well, we may come back to that. Do you
recall whether Mr. Abramoff provided the White House with a
background memo regardiﬁg the subject of endorsing Mr.
Babauta's candidacy?

A I don't know specifically if he did. I don't
recall.

Q Do you have -any knowledge regardinglan effort -- do
you know who Ben Fitial is?

A It doesn't ring a bell.
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Q Ben Fitial was aléo a candidate in that
gubernatorial race in 2001. Does that ring a bell?

A It doesn't.

Q Do YOu know who Allen Stayman is?.

A I don't know him personally. I remember vaguely
'working on a case that involved him.

0 What do you iemember about it?

A Well, I think it was reported in a publication that

there was a story about his tenure at the state department

and there being some manner of controversy around that.

Q  Can you elaborate? It was reported in a
publication?'
A I think I remember reading this in an article.

Q Do you remember any effort to remove him from his
post at the State Department in 20017 |

A I have some vagﬁe mempry of there being questions
raised about his continued tenure at ‘the State Department.

0 And what is your memory of that?

A That people raised objections. I don't know
whethér it had been something maybe he did or that maybe he
was not a political supporter of the President.

Q And who raised those objections?

A I really don't recall. I think Jack Abramoff might
have been one of those folks that raised that objection. Of
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course, i think so.

0 And why do you think that?

A Once again, I doh't know whether that'é a
recollection from my tenure there or having read a news
account of it.

Ms. Amerling. I'm presenting the witness with a
document we'll mark as Exhibit No. 1. Could you pléase take
a few minutes to read through this? | ;

The Witness. Of course.

[Schlapp Exhibit No. 1 was marked fo: identification.]

The Witness. Okay. I've read it.

BY MS. AMERLING:

Q  This document is an email chain that begins on June
18, 2001 with an email from Tony Rudy to Matt Schlapp in
which Mr. Rudy says, "I don't know if you remember this but
we spoke about it a few monthé ago; there is a Clintonista
and McCain donor who is scheduled to ‘be renewed on the
twenty-third of this moﬁth unless action is taken." It goes
‘on to say, "Is there any way you can weigh in with
presidential personnel?‘ Monica Kladakis knows about thé
problem. His name is Allen Stayman. Thanks."

And a few weeks later there is an email response - from
you to Tony Rudy which says, "we finally have someone to take
his place." Does this email refresh your recollection of
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events surrounding Mr. Stayman's departore from the State
Department?
A It gives me some more detail.

Q Did yoﬁ follow up on the June 18, 2001 email from

Tony Rudy?
A I don't know.
Q Do you recall talking with anyone at the Office of

Presidential Personnel about this issue?

A Not specifically, no.

Q What’do'you mean.'not specifically'?

A I don't recall a conversation to presidential
personnel. .

0 Who is Monica Kladakis?

A Kladakis, she would have been an associate director
at presidential personnel who oversaw a portfolio that
included the State Department or at thio point she might not
have overseen it. She might have just been working in that
department. |

Q Do you recall any conversations with any White
House officials about the removal of Mr. Sfayman from the
State Départment?

A I don't.

Q Mr. Stayman told the committee that his superiors
at the State Department supported the renewal of his
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contract, the extension of his tenure at the State Department
in 2001. Do you have ahy recollection of whether you
understood that the State Department supported the extension
of his tenure there?

A Might you explain to me what that means? Was he a
contract worker or was he --

Q His position was one where he had a éontract that
was renewed from time to time.

A Okay.

Q And it was up for renewal in 2001, and Mr. Stayman.
informed the committee that the State Department approved the
extension of his contract. Did you have an understanding at
that time in 2001 that the State'bépartment supporﬁed‘Mr.
Stayman's -- the exfension of his tenure there?

A I don't recall.

vQ’ How often did the White House get involved with
personnel decisions made at fedéral agencies?

A It depended on what kind of personnel decision.

Q Did they get involved ever?

A Certainly. '

Q  What types of personnel decisions did they get
involved with? |

A Certainly with folks that were known as PAS,

positions that were Senate. approved, and they would certainly
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be involved in decisions on politicél appointees, those
definitely.

0 And how often did the White House overrule a
personnel decision made by an agency?

A I don't know if I'd characterize the process that
way.

) I'm asking you hdw often that happened. If it did
happen you can tell me. If it didn't happen --

A Maybé what I could do is just explain what the goal
was is ‘to haveAconsensus on these decisions and to work
‘through any issues that might arise between the agency and
" the office of bersonnel.

Q Let's look ét another‘paft of the email éhain, same
exhibit, Exhibit No. 1.

A Sure. Do I have it?

Q It's the one that's right before you. You've read
through the entire chain, haye ybu? |

A I did. |

Q On September 22, 2001 --

A Is that page two, page one?

Q The date is at the bottom of 6725 and the text of
the email is on the second page, which is 6726. On September
22, Tony Rudy emails you. It looks like he's responding to
your Septembef 22 email, and in his response he asks, "any
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word of OIA?2"

You reply that OIA is juét being looked at now. "Who is
your lead candidate," you asked Tony Rudy. Why did yoﬁ
solicit Rudy's suggestions on a candidate for a position in
OIA? |

A I don't specifically recall why I asked in this
‘email but generally I have recollection that I had
conversations with him or with Jack Abramqff on the position.

Do I hold on to this stuff?

Q Let's keep that in front of you for now.
A I'm going to move these over, if that's okay.
Ms. Amerling. I'm presenting the witness with two

- additional email chains. One is‘dated January 26.- It begins
with the number 6863. We'll mark that as Exhibit No. 2.
[Schlapp Exhibit No. 2 was marked for identification.]
‘Ms. Amerling. The second is dated January 230, 2002.
It begins with the document number GTG R-0043. We'll mark
this as Exhibit No. 3.
[Schlapp Exhibit No. 3 was marked for identification;]
Ms. Amerling. Please let me know when you've had a
.chance to_review these.
The Witness. Okay.
[Witness reviewed the documents. ]
The Witness. Okay. I've read them.
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BY MS. AMERLING:

Q  These emails reflect additional contacts between
you and Mr. Rudy regarding the issue of filling the position .
at OIA. 1In the first, dated January 26, Mr. Rudy inqﬁires
about the status ovaIA and you reply, "This one is not easy.

We should talk.” In the second document, which we've marked
as Exhibit No. 3, Mr. Rudy reports to his colleagues that he
had a long talk with you.

Why would you be sharing information with Tony Rudy
about this position, about the OIA position?

A He is somebody I had great professional trust in,
whose opinion I respected and in the course of trying to fill
or have a role in filling literally thousands of positions in
the administration and receiving the huge volume of names and
opinions and requests from people across the country on
different personnel issues, I always viewed it as part of my
job to be.able_fo in a time sensitive fashion be able to find
good sources of information who could help guide an
administration on these personnel iésues when the people who
are making the decisions sometimes don't have subject matter
expertiée fhemselves.

Q What unique information did Tony Rudy have that was
relevant to the consideration of candidates for positions at
OIA?
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A As I said earlier I believe that he and Jack
Abramofﬁ had a good.knowledge‘of the policy challenges and
the political challenges facing the regions of the globe that
interacted with OIA.- |

Q Wasn't the information that they provided
information reflecting the interests of their clients?

A I don't know.

o) Wouldn't that be a logical assumption when you're
talking to a lobbyist?
| ‘A Could be, although at one poinf Mr. Abramoff did
mention that he didn't necessarily have a client inferest.

0] bid you talk to other lobbyists when you were
seeking information about filling OIA positions?

A "I don't fécall the breadth of who I. talked to.

Q ~ Do you recall talking to any other lobbyists
besides Mr. Abramoff and his associates?

A I don't specifically recallvbut I wouldn't have
barred a phone call because they were a lobbyist;

Q But you do recall talking with Mr. Abramoff and his.
associates about this position?

A I dd. Yes, yes.

Q So did you rely on them? Did you have a unique
relationship with them in your effort to obtain information
vabout the Office of'Insulér Affairs position?
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A No, I donft think so.

Q' How many other lobbyists did you talk to?

A On.this specific -- as I said earlier, I don't
recall if I did or didn't talk to other lobbyisté on this
particular position.

Q Did you have any concerns that information that Mr.
Rudy or Mr. Abramoff provided you would be biased because of
the interesfs of their clients?

A -Could you repeat the question, please?

Q Did you have any éoncerns that the information that
Mr. Rudy or Mr. Abramoff provided you would be biased because
of the interests of their clients?

A I suppose there's always that chance when you'fe
interacting with a lobbyistvbut my goal was to try to learn
from them about the subject matters that were important.

That was what I was trying to focus on, and helb advise the
process to make a good decision in terms of who should run
OIA. If that meant talking to different folks about what
their challenges were and the typé of person that was needed
there I vieﬁed it as consistent with my role to taik to them.

Q What do you recall about your conversations with
Mr. Abramoff about the OIA position?

A I don't have great specific recall on the topics,

just that generally there are positions in an administration
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and OIA was represehtative of that, that don't seem to be
front bqrﬁer, major positions'that need to be filled, yet for
the people fhat.interact with this department it's the most
important thing for them. And so when you look at
these -- whét some might characterize as more minor
positions, it's important to get the decision made correctly.
And that's what I recall as kind of the nature of the
conversation in that there were some significant policy
questions surrounding them that you know, the administration
might have a strong point of view on if-they were educated
about those issues.

Q Mr. Abramoff had ydur direct phone line, is that

right?
A I have no idea.
Q Do you have —-

A My phone line. Somehow when I was the deputy
director my direct line was widely disseminated and I got a
lot of calls on that liﬁe. I think I had to have thé line
changed; I don't know how that happened, but it happened,
and it caused some time efficiency problems because I would
constantly have. the phone ringing.

I felt like sometimes a temp agency. It was people
wanting to look for jobs.

Ms. Amerling. We can put these first three exhibits to
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the side. I'm showing the witness three documents. Thé
first, which we'll mark as Exhibit No. 4, is an email chain
of January 10, 2002, the number GTG R-006222.
[Schlapp Exhibit No. 4 was marked for identification.]
Ms. Amerling. The second is an email chain of January
11, 2002.
The Witness. Can I confer?
Ms. Amerling. Sure.
[Witness conferred with counsel.]
Ms. Amerling. And we'll mark that as Exhibit No. 5.
[Schlapp Exhibit No. 5 was marked for identification.]
Ms. Amerling. And the third is an email dated January
11 from Jack Abramoff, which we'll mark as Exhibit No. 6.
Please take a minute to review these documents.
[Schlapp Exhibit No. 6 was marked for identification.]
‘The Witness. Would you like me’to read through these?
Ms. Amerling. Yes, please; |
[Witness reviewed ﬁhe documents. ]
The Witness. Okay. I've read them.
- BY MS. AMERLING: |
Q In the email exchange we've designated Exhibit No.
4, Mr. Abramoff sends an email to you with the subject line
"did not get the fax yet," and then lets you know that you
could send to his home fax. And subsequently in this email
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chain there is an email from you to Mr. Abramoff that says,
"just got the résume from PPO, faxing it to the number you.
gave me right now," and Mr. Abramoff says, "thanks."

What is PPO? Do you know what PPO is?

A Office of Presidential Personnel.

Q And do you recall sending Mr. Abramoff resume
information over the fax?

A I don't recall specifically doing that but I do
remembér interacting with him on these candidates.

Q  Why would you send him resume information?

A Let me try to expiain what the process was which I
spent some time on. I did not have great substantive
knowledge on what was needed to4perform well in thé position
of OIA. My belief.was that people I was interacting with at
personnel maybe also had knowledge gaps on.what was needed.
That's why it was taking some time to fill it.

You want to make sure.that'you pick a candidate who is
going to succeed and isAseen as credible and can be
effective.‘ And one of my roles was to determine how do we
get information on these positions so that we can properly
vet candidates.

It's highly unlikely, improbable that you're going to be
able to vet a candidate within the confines of the White
House with the people who are there. The country is too big.
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| The issues are too complicated. There's too many other
interseqtions on these positibns, so my job was to make sure
that the administration was not embar:assed by poor personnel
selection, even just the response to it.

Sometimes when someone is nominated there is an outcry
about -- you know, the initial response is negative. Even
those types of things can really hérm a candidaté?s ability
to be effective in their job, so I was always on the lookout
for people who seem to possess a good understanding of what
those issues were so that I could become educated én these
things.

Once again, I had a seat at the table on these personnel
issues but I was -- I had a seat at the table on a lot of
them whereas personnel was more specialized.

Q Weren't there people you could seek out for such
information who had relevant, substantive information who
didn't have clients with interests in the issue?

A . I don't have é problem with people who have
' clients, lawyers or lobbyists. I mean I think it's good to
know the information and that has to have —-- you know, you
take all that information into account when you listen to
somebody. But that was what I was doing. I was listening to
them. |

If didn't mean necessarily that what they said one way
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or the other would result in that decision.

Q

Did you seek out substantive information from

non-lobbyists on this issue?

A
talked to
lobbyists

Q

to anyone

My recollection is I had other contacts that I

on this iséue. I don't know whether they were

or not lobbyists.

Who else did you talk to? Dé you remember talking

who wasn't a lobbyist when you were seeking

information?
A Fred Radewagen is mentioned here.
0] Do you recall reaching out to him?
A I think I did, yeah._I think I talked to Fred about
if. |
0 Anyone else?
A Nothing that comes to mind.
Q Did you send resumes of candidates for agency
positions to other lobbyists?
A I might be lost on your question.

Mr. Shagiro.. For this position?

Ms. Amerling. Yes, for any positions.

The Witness. Is it conceivable that I could have —--

BY MS. AMERLING:
Do you recall sending resumes?
Specifically?
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Yes.
No.

Is it correct that Mr. Abramoff was invited to an

engagement party for you in May 20022

A

Q

A
important

0
invited?

- A

He might very well have been.

Why would he have been invited?

It was a gathering of friends to celebrate an
milestone in my life.

How large was this gathering? How many people were

I don't know.

Do you recall a ballpark?

I don't.

Are we talking hundreds of people or dozens of

It was a large party.

Can you give us a ballpark estimate of how many

people you invited?:

A

Q
A

0

At the party?
Yes.
Eighty-ish.

How many other lobbyists?

Mr. Shapiro. I'm sorry. That was attending, not

invited?
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The Witness. Yes, that's right. I don't know how many.

I really doﬁ't know the answer to how many people were

there.
BY MS. AMERLING:
Q Do you know how many other lobbyists were invited?
A I don't know.

Q Now in January 2006 Mr. Abramoff pled guilty to
multiple felonies and the White House at that time got a lot
of questions about the nature of the White House's
relationship with Mr. Abramoff. And White House officials
responded that Mr. Abramoff's contacts with the White House
had been minimal.

I'11l give you an example. On January 4, 2006, the White
House spokesberson Scott McClellan asserted, "fhere were only
a couple of holiday receptions that he attended and few staff
level meetings on top of that." And in an interview shdrtly
after Mr. Abramoff pled guilty, Ken Mehlman was quoted as
saying, "well, Abramoff.is someone who we don't know a lot
- about; we know what we read in the paper.”

Did anyone at the White House consult with you before
White House officials méde statements characterizing the
White House's relationship with Mr. Abramoff?

A I don't recall them consulting‘with me.

Q Do you recall whether Mr. Abramoff or any other
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lobbyist got you an engagement present?

A ~ I don't know. I don't specifically recall who gave
me what presents at that party.

Q Do you know if any of your colleagues accepted
tickets to sporting events or concerts from lobbyists?

A I don't.

Q Did you ever learn that Ken Mehlman accepted
tickets to a U2 concert in 2001 from the Abramoff team?

A I don't know.

0 You_mentioned ﬁhat ybu had been to Signatures} Mr.
Abramoff opened that restaurant in 2002. Do you know if any
of your colleagues at the White House had meals or drinks
there at the invitation of Mr. Abramoff?

A I don't know.

Q Do you know if any of your colleagues had meals or
drinks paid for at Signatures by Mr. Abramoff or any of his
colleagues?

A Any of my colleagues at the White House?

Q ' Yes. »

A Or by Abramoff or any of his colleagues?

Q Do you know if any of your White House colleagues
had meals or drinks at Signatures that were paid for by Mr.
Abramoff or his lobbying associates?

A At the time, no. Since then thére's been some
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reporting.

Q Do you have any recollection of anybody discussing
reimbursing Mr. Abramoff or any of his colleagues for meals,
drinks, tickets or any other gifts?

A | The only thing on the reimbursing question.was this
question of an OPA holiday party we héd at Signatures.

Q0 Let's talk about that.

A Sure.

Q Do you recall attending a New Year's party at
Signatures in January 20042

A I recall attending a party. I don't know if we
called it a Christmas party or a New Year's party or
whatever. |

Q  Was it a party for Mr. Rove's staff?

A Yes.

Q And how many people attended that?

A Once again, I don't -- I mean it would
havé —- 50-ish. |

Mr. Ausbrook. It's going on about an hour. It might bev
the appropriate time to take a break.

Ms. Amerling. If I could finish up the questions on
‘this issue.

Mr. Ausbrook. That depends on how many there are.

Ms. Laitin. I have five minutes left in my count when
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she started the questions after the.introductions.
Ms. Amerling. I think I can do this in five minutes.
Mr. Ausbrook. Okay.
BY MS. AMERLING:

Q Did Mr. Abramoff attend this party?

A I don't know. I recall, as I explained earlier,‘I
think it was the day of the party that I talked to him within
the confines of his restaurant but not
necessarily -- somewhere in his restaurant on the way to
going to the party.

Q You're referring to the conversation you described
earlier in the deposition about talking to Mr. Abramoff at
Signatures?

A Yes.

Mr. Shapiro. The fish and diet conversation.

~The Witneés.; Yes, yes.

BY MS. AMERLING:

Q Do you recall being involved with the process for:
[ réimbursing Signatures for the cost of that party?

A Yes.

0 Can you describe what you remember about the
reimbursement process?

A There was some after -- sometime around the party

there was a question of what my payment would be in support
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of the party.
| Q  And how did that quéstion come up?

A It came up from one of Karl's assistants about the
need to pay for the party.

Q And what happened after that question came up?

A We worked out a process.l'I think I ended ﬁp giving
my credit card number or paid somehow for-the party.

Q Do you recall a charge for this party showing up on
your credit card bill?

A I dpn't specifically recall, no.

Q There is a National Journal article frdm October
2006 that‘reported after Abramoff pled guilty in 2006 to
multiple felonies Mr. Rove's officé checked to see whether
the 2004 party had been paid for and found that it hadn't.
Do you have any reason to believe that account is inaccurate?

A I don't know whether - I guess I have no
reason -—- I don't know specificélly the facts of how it was
paid or who paid it. All I know is that there were requests
of me to play a role in paying for the party.

Q | And when did those requests occur?

A I can't remember whether it was right before the
party or right after the party.>

Q But it was around the time of the party?

A Yeah, around the time of the party. I think the

Diversified Reporting Services, Inc.
1101 Sixteenth Street, NW Second Floor

Washington, DC 20036
(202) 467-9200




44

directors who reported to Karl Were‘each going to -- each
were going to pay a percentagé or something.

0 Did anyone follow up about this issue after that
time period?

A Yes. Yes. Well, after that time period? I'm
sorry. I don't understand the question.

Q You said there was a discussion about reimbursement
and you gave your credit card number around the time of the
party.

A . I don't know if it was a discussion of
reimbursement or discussion of paying for it is maybe how I
would say it.

Q Okay. There was a disbuésion of paying the costs
of this party aroﬁnd the time of the party, whether it was a
little before or a little bit after, you can't recall
exactly?

A  That's right.

Q And my understanding of what you've said is that it
. was around that time you gave your credit card information.
Subsequent to that time perioa did anyone follqw up with you
about this event and the issue of the costs of the event?

A Yes. I got a call from Susan at one point.

Susan Ralston?

A Yes, asking me generally if I recalled having
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conversations about the party.
Q  And when did she follow up with that call?
A I had left the White House so sometime after
February of 2005.

0 Can you describe what you remember about that

conversation?
A Once again, she called to see if I had a

recollection. I got the impression they were trying to
figure out what had happened surrounding this event. Maybe
it was prompted by a reporter's call or something.

0 Did you ever receive any gifts from Jack Abramoff
or his associates?

A I have a recollection. of receiviné a wedding
present from -- I think -- my recollectionvis I got a wedding
present from- Jack Abramoff.

- Q And when was that?
" A Sometime around my wedding, which was -- I'd better
get this date right -- July 13, 2002. |

Ms. Amerling. I'm going to stop my round at this point
and turn it over to the minority.

Mr. Shapiro. Clarification on the record before —- in
your qﬁestion you talked about the timing in which you
provided a credit card number and I thought your testimony;
Matt, was you either provided a credit card number or paid
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cash or a check and you weren't at all certain.

The Witness. 1I'm not certain of how my method of
payment was. I am certain that I was followed up on tb make
the payment, and I think more than once.

Mr. Shapiro. Thank you.

[Recess. ]

Mr. Castor. Back on the record. Mr. Schlapp, my name
is Steve Castof, counsel with the Republican staff. I'm |
going to be asking you questions for this round.

Before I bedin, our géneral counsel Mr. Ausbrook_is
going fo make one general statement.

Mr. Ausbrook. I just wanted to put on the record our
objection to questions regardihg'whether Mr. Abramoff or
anyone else attended the witness's engagement party or gave
him a wedding present or questions of that regard. They are
intrusive into the private affairs'of the witness.

The country deplores the lack of collegiality in
Washington and-éo when éeople make friends in Washington we
| should not sit around and criticize it. And I hope we can
try to avoid those kinds of questions and get to the point
that —~'the_real point of these proceedings.'

Mr. Castor. Also, counsel for Mr. Schlapp, you will
have an opportunity to come back here to the Hill and look
over the transcript and make technical corrections and
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whatnot, and at that time if you notice anything in the
transeript that you would prefer to be redacted for website
pubiishing purposes feel free to make that request to the
committee and if you wouldn't mind also let us know because
these transcripfs do have a possibility of being published on
the internet and whatnot, and we certainly don't want any of
Mr; Schlapp's personal friends and whatnot to be subject to
internet scrutiny in the left wing and ring wing blogs and
whatnot.

Mr. Shagiro. Thank you. I appreciate that.

The Witness. Can I ask a question? Do I give these
back to you or do I hold on to these? |

Mr. Brown. They go with_the transcript.

The Witness. Okay.

EXAMINATION
BY MR. CASTOR:

Q Mr. Schlapp, there is discussioh about whether Mark
Zachares was a good fit'for a Department of Interior position
- at the Office of Insular Affairs. To your knowledge was Mr.
Abramoff representing Mr. Zacharee in terms of getting that
appointment? Was there a client interest in Mr.-Abramoff's
mind when he was speaking with you?

A I think that I said earlier that at some point Mr.
Abramoff had relayed to me that he didn't have a client
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interest in this area. And specifically‘on Mr. Zachares, I
go the impression that he just thoﬁght highly of him, thought
he'd be a good member of the administration and maybe~trying
to help somebody he was either friendly with or who he had a
professional relationship with. |

Q But he wasn't representing Mr. Zachares
specifically?

A I don't think so. I certainly didn't have that
impression at the time.

o) Are you aware whether Mr. Zachares was appointed to
the position that Mr. Abramoff was lobbying on Mr. Zachares's
behalf? |

A no, he didn't get the job. As I recall I don't
think his interview went well or something like that.

| Q Mr.varamoff also advocated on behalf of a
gentlemaﬁ named Peter Ferrara for the Office of Insular
Affairs. Do you have any recollection of communications with
Mr. Abramoff about Mr. ferrara?

A Not really, nothing -- I don't really have any
"recollection of. a conversation of him, of that candidate.

0] So to the best of your recollection were Mr.
Abramoff's discussions about this position limited to just
Mr. Zachares?

A No, I do recall him haﬁing other candidates. He
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put forward other candidates.

Q ' Do you remember}who'they were?

A I don't, I don't.

Q Do you remember whé ultimately got the job?

A A fellow by the name -- I think it's David Cohen.
0 And was Mr. Cohen recommended by Mr. Abramoff?

A No. v

Q  So nobody Mr. Abramoff recomménded ultimately got

the job?

.\ That's right.

Q Were there other individuals communicating with you
and your office about that position?

A _Yes; I think I said that I ﬁad talked with Fred
Radewagen and I believe I would have talked to others as
well. |

Q Were there communications from the Hill, any
congressional members?

A My recollectién is yes, I got some calls from the
Hill.

Q And was that unusual?

A No. No, I mean I had worked on the Hill for five
years. I loved my time working for the House and I had a lot
of contacts there and members would call or staff would call.

0 Mr. Abramoff also advocated on behalf of a
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gentleman named Tim Martin for a slot with the Bureau of
Indian Affairs. Do you have a recollection of that specific
person?

A Not the person, but generally the office, I have a
vague recollection Qf that, yes.

Q Do you have any récollection of Mr. Abramoff
communicating with you or your office about aﬁ appointment to
that office?

A Meaning did they have names to fill that position?

I have a vague recollection of that. |

Q Do you remember any of the names?

A Not at this moment.

0] _The position for Mr. Martin was to be anbAssistant
Secretary at the Bureau of Indian Affairs within the
Department of Interior and ultimately he was not naﬁed
Assistant Secretary. Do you have ahy recollection of who was
named_to that spot? |

A I don't. If you gave me the name I could tell you
if I remember that appointment being made. There was
just -- if I could explain, it was too many positions. I
prided myself in the past of being pretty good at remembering
names, and in this job I soon realized that I was never going
to be able to keep track of all the names on all the resumes,

all the names on all the prospective lists of people to hire,
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all of that data. It just overwhelmed my feeble systém.'

I qould not remember the'names, so I léarned -~ I
remembered more by the’characteristics of the policy and what
was needed in terms of policy and what the politics were
around those questions of policy. I remembered by what kind
of skill set was needed to do a job. That's how I would tend
to remember it invmy head unless I knew the person, less by
their name.

Q Abramoff also lobbied on behalf of Dennis Stevens.

Havé you ever heard of him?

A Yes, he's someone I know.

Q Stevens wrote to Abramoff on April 30, 2001. The
committee_feported that he was ¢urfently in the mik for chief
of staff to the Deputy Secretary, Deputy Assistant Secretary
for Policy and International Affairs, and these, by the way,
are all af the Department of Interior. |

A These communications? |

0] These positioﬂs. Stevens wrote to Abramoff saying
that he's currently in the mix for a number of slots. Do you
have any recollection about conversations or communications
you had with Abramoff about Dennis Stevens?

A I don't.

o] Do you know if Dennis Stevens was ultimately

appointed to a post at the Interior?
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A I don't think he was appointed.

Q  Mr. Abramoff pushed'for a lawyer named Glen Nager
to be'appointed to a federal judgeship. Do you have any
recollection of cpmmunications with Mr. Abramoff about the
appointment of Mr. Nager to the fedefal court here in D.C.?

A I don't.

0 It was both appointments at the U.S. District Court
level and the U.S. Court of Appeals. He was never nominated
for either.

Are you familiar with the position of negotiator for the
Micronesian Compacts?

A That one does not ring a bell.

Q Mr. Abramoff on June 26, 2001 emailed Suéan Ralston
to suggest Afnold Leibowitz for the position of lead
negotiator for the Micronesian Compacts. BAbramoff vouched
that he had worked with Leibowitz for a number of years.

Did anyone from Mr. Abramoff's firm reach out to you
about Mr. Leibowitz? |

A Once again, I don't have a specific recollection of
- that, but that would not be surprising considering what my
role was and considering the relationships'there.

Q Leibowitz ultimately was not selected.

Early in the administration, January 2001, Abramoff
pushed for Joseph Lynch to be appointed to the Federal
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Housing Authority. You have ever héard of Mr. Lynch?

A _ No, I don't recall that name.

Q Do you ever recall any specific communications With
Mr. Abramoff about filling a'post at the Federal Housing
Authority?

A I don't recall any conversation.

0 You said earlier that Abramoff had a depth of
information with Indian.tribe—related matters, insular
affair-related matters. Did he also posséss a reputation for
generally understanding Washington?

A Yes. Yes, he was seen as -- as I probably didn't

explain very well that he -- one of the reasons why he was a
point of informatioh was not ——fit'wasn’t so much surrounding

what he did for a living to pay his bills. It was a question
of his knowledge and his experience and his judgment on
issues surrounding politics and policy and how the town works
‘and how somebody like me could learn from his opinions and
experiences on those things. |

Q So it wouldn't surprise you if he was advocating on
behalf of Mr. Lynch for a Federal Housing Authority post?

A No.

Q Abramoff was also interested in a lady by the name
of Lynn Drake as a potential commissioner of the FDA. He
wrote to Susan Ralston on October 4, 2001 attaching Drake's
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resume and supporting materials. Do you have any
recolleqtion of a specific communication with Abramoff about
the appointment of Ms. Drake?

A I don't. I remember ﬁer being somewhat'conéidered
for that position but I don't rememberltalking to Jack
Abramoff about it.

Q = Dr. Drake ultimately was not named to the FDA. In
-the létter part of 2000, Duane Gibson who was one of Mr.
Abramofffs lobbying associates, someone that ypu'said you had
some familiarity with, was seeking a position at the White
House. Do you have any recollection of Mr. Gibson's efforts
to obtain employment on the President's staff?

A I think I have some recollections of that.

Q What do you remember?

A Him calling or emailing or seeing if I could be
helpful.
Q Do you have any specific recollections of speaking

with Mr. Abramoff about Gibson?

A No.

0 Gibson was ultimately not named.

A How did you describe what Duane Gibéon did? Did
you characterize what he did professionally?

Q He was a lobbyist at the Greenberg firm and

somewhat earlier if my recollection is correct you said that
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you had some familiarity with -—-

A _ Yes, someone I had worked with on the Hill, I
believe.

Q And ultimately Gibson wasn't named to the White
House staff. Todd Boulanger, one of Abramoff's colleagues,
pushed for the appointment of a Senate staffer named Aaron
Hass for a job inithe White House. Do you have any
recollection of any specific discnssions ;egarding Ms. Hass?

A No, I don 't.

Q You said that you didn't have a regular>set of
communications with Boulanger. Is that correct?

A Yeah, I don't recall communicating with him..

0 .George Lowe was interested in being the Assistant
Secretary for financial institutions at the Treasury
Department. On March 22, 2002, Abramoff told Mr. Lowe that
he, meaning Abramoff, would be delighted to press Lowe's case
for a Department of Treasury slot, saying that he would'raise
this with Karl Rove and Ken Mehlman. Do you have any
recollection of Mr. Lowe and Mr. Abramoff's efforts to seek
this position? | |

A You know, George Lowe is somebody who I've worked
closely with and know him and he's a friend, and i don't know
whether any recollections of this would have been
contemporaneous to the time we're talking about or later, so
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I don't recall specific conversation at that time.

Q Do you know if he was ever under consideration for
this post?

A I can't recall. _

Q Did you ever speak with Mr. Abramoff ébout Mr. Lowe

and this post?

A I don't remember havingvtalked to him.

0 Lowe wasn't named Assistant Secretary. Do you
remember who was?

A Assistant Secretary for?

Q Financial institutions.
A I can't remember who was.
Q Somebody named Lee Forsgren wanted to be Assistant

Secretary for the Army. Do you have any recollection?
A A vague recollection of that.
‘Mr. Castor. 1I'm going to mark an exhibit. What number
are we up to?
[Schlapp Exhibit No. 7 was marked for identification. ]

BY MR. CASTOR:

Q Did you have a chance to take a look at this?
A I did.
Q It's an email from Duane Gibson to you in June of

2002 concerning Mr. Forsgren. Is this the type of email you

might get on a regular basis for some of the positions that
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you Qere helping staff?

A Yes. I mean this would characterize a huge volume
of emails.

Q | So on a regular basis you would receive peopie's

resumes for potential slots?

A Yes, that's correct.
0 And did you tend to get information on specific
positions that were within your portfolio or did you -- were

'you the recipient of --

A I didn't reélly have a portfolio. That was one of
my challenges. I was the person certainly in the first
several years of the administration who represented kind of
the political understanding of peréonnel at all thbse
meetings. It was pretty varied. |

Q So in a given -- after the early part>of the
~ administration, the year of 2001, once we got into 2002,
2003, is it fair to say that the nﬁmber of resumes you
received dropped.a little bit?

A  Going from like 2001 to 2002 to 2003?

0] Yes, or was it always at a very high rate?

A I kept expecting that there would be this initial
flood of inquiries and that it would subside and that
my -- maybe even the meetings and the time it took to play

this role in perSonnel would subside, and it never seemed to
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subside, which of course is logical because the number of
positions stay roughly the same. And because these positions
are important and they handle areas of important policy.
you'll always have a flood ofvpeople that would like to be
considered for those positions.

Now whether or not in a second term that's different I
can't speak to but certainly for the time I was there it
seemed to be continual. |

I think'the difference is in the beginning we were
probably less organized, had less systems and it was a shock.

It was a shock. As I mentioned earlier, like for instance
‘the direct line, it was just a shock how much, how many
people. And I felt very discourteous because I couldn't
return all the calls, nor could I give the time that was
probably needed to really listen on all the calls and
scrutinize all the emails. I had to pick and choose what I

focused on in order to get stuff done.

0] How many resumes do you think you got on
~a —— during the course of a typical week?
A I really just don't know. I would say constant,

and sometimes someone might send a batch of resumes, I mean
-just like, here is 25 really good people the President should
consider.

Q Ordinarily what was your process for handling the
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extraordinary volume of paperwork and phone calls
regardipg‘——

A  Well, going back through these examples, my -- I
would think that in most of these cases that these were
people calling me to see if I would play alrole in getting a
candidate in ﬁhe mix or under consideration for a position.
So maybe there's like two.sides to this, right. |

Then there's another side where I know we need to fill a
position, so I'm reaching out to somebody I think has good
knowledge to try to get inforhation~on how we get the
position filled or I'm reaching out to somebody to say, "can
you help me think about the kinds of people we'would, types
of people we would need to fill_this position." |

So there would be a huge volume of email and phone calls
on -- maybe incoming you would describe it as, and we tried
oﬁr best'to -—- if they sent an email electronically as in
Exhibit No. 7, to ——Aknowingvthét the -- this is a White
House record and -- you'know, so that was good because we
knew we could always go back and get it if it turned out like
that was a candidate that we wanted.

And we tried to keep track as best we could but our
focus was not so much on all the resumes that would come in
because those also were tracked -~ actually thinking about
this helps me remember the process. .These resumes were put
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in what was called -- a system called Telemaéic, which was
some kind of computer softwaré where we would encourage
people to go online and login their resume there.

There was always a certain amount of folks that said,
"well, I did that and it didn't seem to work.™ And I'm not
very computer proficient, so sometimes we get éommunications
back from folks saying, "I tried; didn't work, can you take
the resume," or whatever.

So there was a system to track the resumes but ﬁe
focused on, okay, who are the right people to talk to about
getting the positions filled? And are there candidates who
impress us and feel like they would be good members of the
administration?

0 So during your time in the Office of Political
Affairs there may have been 10,000, 20,000 people whose
resumes were in this database?

A Well, the database waé White House-~wide, so it
wouldn't have been somehow in OPA. It would have been -- but
| we would have directed them to that. ‘

0 And that could have had 10,000, 20,000 people in
it, right?

A Yeah. I mean it's probably a matter of record. I
don't know how many, and I don't know if the system -- I
think they started the system during the transition but once
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again I don't know how foolproof it was either.

Q What percentage of YOur time did you spend dealing
with personnel-related issues?

A vDuring my time as the deputy director? A large
percentage, a substantial'number of hours every week. I mean
a majority of my time.

Q In our report that we released last fall we listed
a very long list of folks who Mr. Abramoff advocated for to
get a_slot in the administration and he was not exceedingly‘
successful, so I'm just going to go through some names
quickly and if you‘have any recollections of communications
with Mr. Abramoff about this specific candidate would you let
me know? |

A Sure.

Q Harvey Sherzerberg, a judge for the U.S. Court of

A That's -- I have a vague recollection of that.
Q And what was the Abramoff effort for Mr.
| Sherzerberg? Do you have any specific recollection?

A I don't.

0 You just remember the name and potentially that
Abramoff was advocating for him. Donald Carr for a position
at the EPA?

A I don't recall.
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Q Kevin Ring's brother John Ring for a slot at the
Labor Departﬁent?

A Yés, I have some recollection there.

Q Do you have any.specific recollections of telephone
calls or emails that you may have héd with Kévin Ring about
his brother?

A No, nothing specific.

Q How about with Abramoff?

A Once again, it wouldn't have been unﬁsual but no, I
don't recall anything specific. I don't think Kevin's
brother got a position.

Q No, he didn't.

At one point Kevin suggested-that Jack Oliver was going
to try to way in on behalf of his brother. Do you have any
recollection of talking about John Ring with Jack Oliver?

'A I don't.

0 Chuck Brooks for the Export Import Bank?

A I don't recali. |

Q ATF Director slot for Mike Bregman?

A That sounds familiar.

Q Do you.have any recollection of speaking with

Michael Williams? Mr. Williams was a colleague of Abramoff.
A I don't recall.
¢) He used to work at the NRA. So you don't remember
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any specific conversation about --

A Not with Michael Williams.

Qv How about Mr. Abramoff?

A On that position?

Q Right, -on Mr. Bregman.

A I don't recall having talkedvto him.

Q We were surprised when we began looking at all the

materials that were produced to us ét the number of folks
that he did weigh in on their behalf, and in fact the number
of folks that didn't get positions.

Can ydu remember any other specific person that
Mr. Abramoff ﬁay have advocated for who was named to an
administration post? Are we'miSSing anything here?

A I don't think-he -— I don't think he was successful
in that regard. |

0 Is it fair to say that Abramoff and his team were
just one source of information about a prospective slot?

A Yeah. I mean, if I could be -- explain once again.
You've gone through a series of names of people that would
have been in that incoming branch. My recollecfion is on all

those names that I wasn't calling them proactively to say,
who's a good name for the -- you know, some of the examples
of the positions that you brought up. | |
The only one that falls somewhat in that category is the
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OIA job because I thought he had good, specific information.
and a grasp of the policy issues. But on these other -- on
these other positions, I might have had other contacts and
other people that I felt like could give me information on
qualified candidates."So I would definitely -- if I felt
like somebody was a good information source, it. might be
related to a given -- you know, a given type of job.

Q And tﬁose calls were coming in from all over the
map. Is that fair to‘saY?

A All over the map. I was, you know, sometimes
surprised at the people who would call.

Q So you got calls from specific people looking for
posts. You got calls from their friends. You got calls from
lobbyists. You got calls from the Hill.

A I remember getting a call from -~ I wasn't always
able to return calls as promptly as I wanted to; and always
had a nagging guilt about that. And I remember sometimes our
systems weren't so good; either, because you'd go from
' meeting to meeting to meeting to meeting, and then you.
just -- you were tired;

And I remember a couple days later having gotten a call
from, you know, a Judge Clark out in California and Ed Meese
about some California person, and I remember thinking how

disrespectful it was of me to -- you know, we didn't -- the
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person who was helping with my calls didn't know who they
were, and I never got a heads up that they called, and then
days later I'm just kind of noticing they called.

And that was'the kind of -- you know, and I actually
would have enjoyed talking to them. So, you know, that was
my loss. But it was just a -- it was é constant stream of
calls from a wide variety of people. And some of the
.people -- I might not have recognized their names -- could
have had really great insights into a particular position or
whatever. So I also wasisensitive to the fact that I didn't
necessarily know who all the right contacts were. I was
trying to learn.

Q So some of these folks’that called you could have

been party leaders from the --

A Yes.

Q -- from out in the stafe and local government
folks?

A Yes. That's right. That would have been -- that

would have been something that would have happened.

Qo Congressionél offices? Different mémbers of the
.House of Representatives or the Senate?

A Yes. Or their staff. You know how that works.
Sometimes it was the D.C. staff; and then sometimes the

district director had a little slightly different opinion.
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And, you know --

Q'_ Is it fair to say that because Abramoff didn't get
‘very many, if any, people to these different positions that
he was advocating for that he wasn't very influential in
terms of getting people named to slots?

A Well, I mean, .the tecord.is the record. If he
wasn't successful in getting specific people for jobs that he
wanted them to perform in, then that's éccurate.'

Q That was our conclusion. And now I'm just sort of
asking you, becauée you did have a different perspective,
whether we've missed anything.

A But if he was somebody who still had a good
knowledge of how, I think you said‘earlier, thé tohﬁ works or
substantive knowledge of an array of policy issues, and to
‘the extent that maybe people listened to him on the types of
things they needed to be sensitive about, in that case, which
is more important, you know, maybe he was helping make sure
that the administration was making good decisions on those
types of things. I don't know.

o] But he certainly didn't have a direct line into the
White House to gét anyone appointed who he wanted?

A No.

Q Going back to Exhibit 1 -- do you still have access
to the exhibits?
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Mr. Shapiro. 1It's in the pile next to you.
The Witness. Sorry.
BY MR. CASTOR:

Q Sometimes our witnesses are —- fheyvlose access to
the exhibits. I want to make sure you still have access to
it. |

On the second page of the exhibit, the Bates No.46726,
there's some back and forth between you and Tony Rudy in June
of 2001. Well, sorry. Back and forth is maybe the wrong
word. There's aﬁ e-mail from you to Tony Rudy. Tony Rudy
e-mailed you on June 18, 2001.

A Yeah.

0 And then on the first page of the exhibif, it looks
1like you get back to him on Saturday, September 22nd, in the
afternoon. 1Is that fair to say? It looks like |
there's -— three months later, you get back to him?

A Yeah. That's what it looks like.

Q So you're not-giving Tény Rudy or Mr. Abramoff any
- special treatment here in terms of expeditiously getting back
to their incoming e-mail requests, are you?

A I think that goeé to the point that I was making
earlier, that I wasn't always able to be as respectful as I
would like to be to people that are making the equity of
their government, of the White House. And in this case, it
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looks like it's on a Saturday, which means I was probably
plowing_through a bunch of stuff I never had time to read
or —-

Q I want to amplify some aspects of the first e-mail
in the chain tha; wasn't completely amplified before. And
this is the e-mail to you from Tony Rudy June 18, 2001.

"Hope things are well. I don't know if you remember this,
but we spoke about it a few months ago. There's a
Clintonista and McCain donor who ié é political appointee of
Albright."” The former Secretary of State. "He is scheduled
to be renewed on the 23rd of this month unless action is
taken. He ran a partisan operation‘at thé Department of the
Interior which the Auditor General called the worsf violatidn
of the Hatch Act he had seen in 25 years. All his actions
were targeted against House Republicans."}

~Does a further reading of this refresh your recollection
at all about Mr. Stayman, and that he might have had some
controversy attached to'his tenure?

A Yeah. It giveé me a litfle more.detail, if that's
in fact true..

0  Would it be unusual for an appointee_of a previous .
administration, especially when the previous administration
was of a different party -- would it be unusual for them not
to be renewed or reappointed for a slot?
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A Well, I mean, if it was a political position, if
one of the -- one of the jobs when you have a new
administration, whether -- even if it's of the same party, is

to make sure that the President's priorities are well
understood and have'a chance of being successful, it doesn't
have a chance of being successful if you don't have people in
these positions who want to advécate for the President's
agenda.

My assumption in receiving this e-mail was that there
was what someone might descfibe as a holdover, somebody who'd
been appointed in a previous administration, and in this case
obviously an administration of another party, who was still
in a‘position, which I probably_Would have perceived as being
in a political position of a position where a
political -- there was a political supervisor or something
thatAhad the authority to make a decision here.

Q President Bush did keép George Tenét. He did keep
Secretary Mineta. I meén, there were sbme people that made
the transition.

A Or that — if I could interrupt just for a second.

0 Certainly.

A Because it was about the agenda. If you had a
policy agreement, that's what mattered. |

0 I was just pointing out that the President has a
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record of at least bipartisanship in terms of looking at
specific candidates.

A Well, if you'll excuse me, I.mean, Bill Clinton
picked Senator Cohen, right, to be in his~administration.

Q Sure.

A So there's not -- it's not that unusual to gé
across party lines. But the key is, do you have a policy
agreement?

0] I guess what I was getting to is that that's not
ordinary, or'there's not a high volume of Clinton folks that
made the transition over to fhe next admihistration. |

A That's right. I would agree with that.

0 I think in the éarly part of the administration,
the White House was running on -- not Microsoft Outlook. Is
that fair to say? Was it Lotus Notes or something?

‘A My recollection is it. was Lotus Notes.

0 And I point that out just because it'é hard looking
at these e-mail strings to see when the e-mails were sent and
received. But just for the record, the first e-mail in the
string from Tony Rudy -- and I'm just personally trying to
clear up the record; I don't have necessarily a question
here -- Tony Rudy to you was on June 18, 2001.

Your first response came Saturday, September 22nd. And
then Tony Rudy replied on September 22nd, the same day. And
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then you did reply. So, you know, earlier when I was making
thevpoint'that it took you three months to get back to Tony
Rudy, I wasn't entirely correct. And that was my own fault,
looking at this.

A It is right.

Q The first reply -- as it turns out, your first
reply to Mr. Rudy was in fact three months later. It came on
September 22nd, roughly three months after the June inquiry.

I'm just having a little trouble --
| A Yes. 1I see that.

Q -- reading thé Lotus Notes/Microsoft Outlook stuff.

I'm going to switch gears just a little bit and turn
your attention to the RNC e-mail account issue.

A Yes, sir.

Q  Which, és it turns out, has been highly publicized
lately. |

As we've come to understand, there are folks in the
Office of Political Affairs that had an RNC e-mail account.
Were you one of those?

A I did. I’héd an RNC e—mail‘account;

_ Q  And you -- did you have a éeparate RNC computer at
the White House?

A I had an RNC laptop.

Q And sometimes you used the RNC equipment, and
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sometimes you used the EOP equipﬁent?

A I'd use them both.

0 And did you get the RNC equipment as soon as you
showed up at the White HbuSe in the beginning of the
administration?

A I don't recall when we first got them. It was.
pretty -- it was pretty early. I don't know if it was the
- first moment.

Q And how did you decide which to use?

A It.was generally -- we generally understood that
the laptop was being given to us in political affairs,
although I think there were some others who had them, too,

with a desire to make sure that stuff that was inherently

‘campaign-related would be done on a -- would be done on that
computer.
Q And was there any specific information given to you

to help you make those decisions about whether it makes sense
for Hatch Act purposes §r for whétever purpose to use the
RNC-provided equipment as opposed to the EOP-provided
equipment?
The Witness. Can I confer for a second?
[Witness conferred with counsel.]
The Witness. Okay. I'm trying to -- I think we were
given kind of general guidance. And what I remember about it
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was the emphasis on -- and having come from'a Hill office,
this is_understandable -—- the emphasis was, look; If it's
direct kind of campaign-related stuff, let's keep it

on -- let's keep it on the RNC computer equipment.

BY MR. CASTOR:

Q And that's what you did. Right?

A Yeah. I attempted to do that. Exactly.

Q Did you have an EOP BlackBerry?

A Yes. Yeah, my BlackBerry wasva White House

official BlackBerry.

o) | Did you have an RNC --

A No, excuse me. I take that back. I apologize. My
BlackBerry —-- strike that. My BlaékBerry was an RNC
BlackBerry. I did not have a White House BlackBerry.

Q So you had one BlackBerry. Two éomputers at the

office?
A Yes.

Q And how about‘cell phones? Did you have --

A I believe from the time I started,.my cell phone
was an RNC -- always an RNC cell phone. Never had a White
House cell phone. |

Q For purposes of the Presidential Records Act, did
you ever hafe a need to take some of your e-mail

communications that happened after hours, maybe, on your
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BlackBerry, and did you ever have to do anything? I mean,
we've been told that the instructions were to forward it over
to your EOP account if it made sense. Did you ever do that?

A I was kind ofva regular habitlof -- we had a daily
staff meeting in the office in which I worked, and then we
had a directors meeting that I went to while I'was there,
both as deputy and as the director. And I was in a habit,
because with a daily meeting and considering the time
constraints of the activities you have to get dohe in the
course of your day, you would also have this volume of
e-mail. Some of them required a follow-up by the next
morning.

So I was in the habit of -- if I got those types of
things on my BlackBerry account, my habit was to send it to
my assistant. Now, I don't know when I started that, but
that was my habit, fo send to my assistant. And the desire
was to have some system whereby.when I came in, I knew the
types of things I needed to give an update on. |

o The committee Democrats have suggested that there
potentially may have been the greatest violation of- the Hatch
Act in 30 years. -- or, I'm sorry, the Presidential Records
Act.

So is it fair to say that if that is a charge out there,
that you are not someone -- you're not one of the White House
Diversified Reporting Services, Inc.
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staffers that contribufed to that potential Presidential
Records Act violatiqn?

. A | No.. I don't think I did. My intent was to give my
best efforts to following the guidelines of preserving
presidential records, which is what I did. And I thihk} you
know, in light of the new technblogy, the explosion of the
use of e-mail and then the use of BlackBerrys, that came
about at least more popularly, it seemsvtq me, in'this town
after Septehber 1ith.

Q Just while we're on the topic of Presidential
Records Act violations, theré is a New York Times article on
September 21, 1997 concerning Harold Ickes and his departure

from the White House. There's a iegend out there that:

"Mr. Ickes, when he left the White House, once he" -- this is
the New York Times writing -- "once he finished with the
official checkout, he trundled box after cardboard box down
from his office into the parking lot. His assistant had
parked her car in the first slot beside the West Wing exit.
- And Ickes filled it up to the brim several times over.

"In all, he carried out about 50 boxes groaning with
papers —-- news clippings, fundraising documents, private
notes scribbled during White House meetings, private memos to
the President. 1In one pile were detailed notes about the

Asian fundraiser-in-chief, John Wong. In anothér'pile was a
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thfee—ring binder that contained a brief history of
fundraising for.presidential éampaigns that Ickes had
compiled for the President in the summer of '95.

| "This was done in response to newspaper articles that
accused Clinton of selling access to the highest bidder.
Sensing the President was embarrassed by the applications and
might need a fall guy, Ickes also sent Clinton a
resignation."” This is part of a New York»Times'Magazine
story written by Michael Lewis.

Did you ever have any recollection of that Harold Ickes
story?

A I think vaguely, yes.

0 And was it'your general understanding that you
can't do stuff like that?

A .It seems like an excessive amount of, you know,"
mementos or whatever, you know, stuff that might not be
covered under the Presidential Records Act.

0 But your understanding of the Presidential Records
Act is that you had to keep --

A Yes.

Q -- e-mails and documents and papers that related to
presidential deciaion-making?

A -Yeah. That's my understanding of it.

Q The Presidential Records Act doesn't certainly
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.require the White House to keep evefy siﬁgle piece of paper
or e-mail or communication'reéord.. It just requires that the
White House maintain an'aécurate record and adequate record
of presidential decision-making.

Do you have any other -- at that high level, giﬁen that
you're not a Presidential Records Act lawyer, do you have any
other thoughts on the Presidential Records Act or guidelines
that you sort of operated under?

A Just that I do remember there being a briefing at
some point while was there. I think Judge Gonzales led the
briefing. And I think théy talked about some of these basic
things. And I think we all knew and undérstood -- part of it
you take'a little bit of pride in, which is you knéw that
your e-mail -- or at least it was explained to you that your
e-mail would be preserved, you know, maybe forever, and so
you thought when you were fyping'something that, you knbw,
maybe your grandchild was going to go to a presidential
library one day and get to read that e-mail. So it might
have prevented you from saying something tawdry or, you know, .
not ennobling.

And so I think it was a general perception that that
was -- that that was going to be preserved. And it did kind
of give you the tone, or at least the impression, or at least
it was kind of like a personal charge, that you should be
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awfully careful about everything you do because it's -- you
know, you are part of -- really everybody involved in this
town are part of history.

And so there was a widespread understanding that
you -- we had to be careful with the kind of paper and:
e-mails and such.

Q Do you have ény rechlection of receiving any
documents or memos with regard to compliance with the
Presidential Records Act?

A I don't know. I don't know. I remember a -- I
remember a briefing. I remember like an ethics briefing.
Théy might have done that annually. I don't know if they
étarted it in the beginning. I remember a briefing that was
conducted by the White House counsel's office. I believe
that was specifically with the political affairs office, to
kind of ta;k to them generally about the policies and
sensitivity to following the law and the policies.

Q Other than your RNC e-mail and your White House EOP
official e-mail address, did you use any other e-mail
addresses while you were physically at the White House?
Hotmail? AQOL?

| A I'm just not a technological person. So I just»
never have develqped a personal e-mail account because it
always seems like a couple more steps to get there and it
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gets me confused.
Q So you didn't access Hotmail or Yahoo or AOL from

your computers?

A No. I don't know if you even could have. I don't
know if you could have from your -- the only thing, if I
could maybe -- I'm thinking about your question. The only

distinction I would draw is at some point, my RNC address
changed. So there was a secondary.RNC e—mail address, and
the first one went away.

0] So if one were to endeavor to find all the e-mails
that youveVer wrote when you were in the White House, it
would most likely